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خبرروز

۳زائرایرانیازابتدایحجفوتشدهاند
ريیس سازمان حج و زيارت گفت: از زمان آغاز عملیات حج تا کنون ۳ زائر ايرانی فوت شده اند. سید عباس حسینی، ريیس سازمان 
حج و زيارت با بیان اينکه تعداد فوتی ها در حج امسال نسبت به سال های گذشته کاهش داشته است، افزود: از زمان آغاز عملیات 
حج )۲۴ ارديبهش��ت( تا کنون، دو زائر در مکه و يک نفر هم در مدينه فوت شده اند. او گفت: تاکنون اقدامات انجام شده در حوزه 
بهداشت و درمان موثر بوده است. ريیس سازمان حج و زيارت که در همايش سراسری روحانیون و حجاج اهل سنت در مکه سخن 
می گفت، اظهار کرد: همه تلاش داريم تا بهترين خدمات را il به زائران اهل س��نت ارائه دهیم و بر اين اس��اس، امسال شماری از 

بهترين و نزديک ترين هتل ها به حرم را به زائران اهل سنت اختصاص داده ايم.

باید بساط ظلم پیمانکاران برچیده شود

دولت چهاردهم می تواند وضعیت کارگران را سامان ببخشد؟

ماجرای ۴ درصد سخت و زیان آور 
همچنان ادامه دارد

 اگر به صورت س��الانه در س��ازمان تامین 
اجتماعی ۴ درصد س��خت و زيان آور افراد 
محاس��به می شد، بس��یاری از مشکلات 
کنونی وجود نداشت، اما وقتی به صورت تجمیعی در زمان 
بازنشس��تگی اين ۴ درصد بايد پرداخت شود، بسیاری 
از کارگران در زمان دريافت حق بازنشس��تگی زودتر از 
موعد خود به خاطر سختی و زيان آوری کار، دچار مشکل 
می ش��وند.موضوع مصوبه دولت درباره دس��تورالعمل 
شماره ۵۷ پیرامون شانه خالی کردن کارفرمای اصلی و 
پیمان سپار از تعهد ۴ درصد سهم حق بیمه مشاغل سخت 
و زيان آور که به زيان کارگران پیمانی اين حوزه است، يکی 
از موضوعات چالش برانگیز روابط کار کشور است که در 
بحبوحه تبلیغات انتخاباتی کمتر مورد توجه قرار گرفته 
است. اين موضوع در کنار ش��انه خالی کردن تعدادی از 
کارفرمايان اصلی به ويژه در حوزه حمل و نقل و راه سازی از 
اصلاح حقوق نیروها و سپردن مسئولیت آن به پیمانکاران، 

انتقاد فعالان کارگری را برانگیخته است. 
به گزارش ايلنا، نهم خرداد امس��ال، وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با ابلاغ دستورالعمل شماره ۵۷، وضعیت 
حق بیمه ۴ درصدی مشاعل سخت و زيان آور کارگران 
پیمان��کار را تغییر داد: همه مس��ئولیت ها در حوزه حق 
بیمه سخت و زيان آور برعهده پیمانکار است و کارفرمای 
اصلی )پیمان سپار( هیچ مسئولیتی ندارد! در متن اين 
دستورالعمل آمده است: در دعاوی مطالبه چهار درصد 
حق بیمه مشاغل سخت و زيان آور، در صورتی که رابطه 
سه سويه کار )پیمانکار و پیمان سپار و کارگر( وجود داشته 
باشد، اقامه دعوا توسط خواهان )کارگر( بايد علیه پیمانکار 
يا پیمانکاران صورت پذيرد. به اين ترتیب، با دستورالعمل 
جدي��د وزارت کار، بس��یاری از کارگران ب��ه دلیل تعدد 
پیمانکاران، در زمینه اخذ سوابق چهار درصدی سخت 
و زيان آور خود دچار مش��کل می شوند و مراحل گرفتن 
س��ختی و زيان آوری هنگام بازنشستگی برای کارگران 

پیمانی بسیار دشوارتر و در برخی موارد ناممکن می شود. 
اين همه علاوه بر تعارضاتی است که فعالان کارگری نسبت 
به اين دستورالعمل با قانون کار تشخیص دارند. اظهارنظر 
اخیر مديرعامل راه آهن کشور در زمینه افزايش حقوق 
کارکنان خود نیز باز بر اشکالات موجود بر اين دستورالعمل 
و نتايج سوء آن تاکید می کند. مديرعامل راه  آهن کشور 
اخیرا گفته اس��ت: »در زمینه افزاي��ش و اصلاح حقوق 
دريافتی و طبقه بندی، کارفرمای مادر مسئولیتی نداشته 

و پیمانکار در اين زمینه مسوول است.« 

دیوانعدالتاداری
برایابطالدستورالعملواردمیدانشود

مجید رحمت��ی )عضو هیات مدي��ره کانون هماهنگی 
شوراهای اسلامی کار تهران( در رابطه با تغییرات اخیر در 
دستورالعمل ها و مبسوط  الید کردن کارفرمای پیمانکار 
در برابر کارگران پیمانی اظهار ک��رد: در روابط کاری که 
پیمانکار حضور دارد، اولويت امور و مسوولیت ها با کارفرمای 
مادر و پیمان سپار است و نه پیمانکار! قانون کار ما نیز بر 
اين اصل تاکید دارد. در ساير قراردادهای حقوقی نیز در 
مقابل غیر، وقتی هر کس پیمان��ی را می دهد، تعهدات 
پیمان دهنده بر پیمان گیرنده ارجحیت دارد و مسئولیت 
تعهدها با پیمان سپار اس��ت. او افزود: وقتی در پروژه ای 
پیمانی بسته می شود، کارفرمای اصلی قبل از هر چیزی از 
شما تسويه حساب بیمه تان را می خواهد. زيرا می خواهد 
ببیند که »آيا فرد پیمان پذير، تعهدات خود نس��بت به 
سازمان تامین اجتماعی را انجام می دهد و کارفرما را دچار 
مشکل نمی کند؟« خود اين دغدغه حاکی از مسوولیت 
قانونی نهايی کارفرمای اصلی در قبال بیمه شدگان است. 
رحمتی تصريح کرد: اگر به صورت س��الانه در س��ازمان 
تامین اجتماعی ۴ درصد سخت و زيان آور افراد محاسبه 
می شد، بسیاری از مش��کلات کنونی وجود نداشت، اما 
وقتی به صورت تجمیعی در زمان بازنشستگی اين ۴ درصد 

بايد پرداخت شود، بسیاری از کارگران در زمان دريافت 
حق بازنشس��تگی زودتر از موعد خود به خاطر سختی و 
زيان آوری کار، دچار مشکل می شوند. علت اين است که در 
زمان بازنشستگی کارگر پس از ۲۵ سال، احتمالا بسیاری از 
شرکت های پیمانکاری که دو دهه پیش فعال بودند، ديگر 
وجود خارجی ن��دارد و کارگر ديگر نمی داند گريبان چه  
کسی را در قبال حق بیمه ۴ درصدی سهم کارفرمای خود 
بگیرد!اين فعال کارگری اضافه کرد: اين دستورالعمل قطعا 
در تعارض با قانون کار است و به نظر می رسد با تبديل شدن 
اين دستورالعمل به رويه، بايد از ديوان عدالت اداری دستور 
ابطال اين دستورالعمل را به خاطر مغايرت با قوانین کار و 
تامین اجتماعی اخذ کرد. اين دستورالعمل همچنین با 
روح ساير قوانین مدنی کشور مغايرت دارد و توجیه عقلانی 
ندارد. او با تاکید بر اين موضوع که اگر حق بیمه سخت و 
زيان آور کارگری که در اين شرايط کار می کند، رد نشود، 
مس��وولیت آن بايد با کارفرمای اصلی باشد، اظهار کرد: 
متاسفانه دوستان ما در وزارت کار به دلیل اينکه بسیاری از 
شرکت های دولتی اقدامات خود را پیمان سپاری می کنند، 

از اين دستورالعمل استقبال کردند. 

طبققانوننیرویپیمانیهمباید
درطرحطبقهبندیلحاظشود

عضو هیات مديره کانون شوراهای اسلامی کار تهران تاکید 
کرد: حتی در موضوع طرح طبقه بندی مشاغل نیز قانون 
کار تکلیف را روش��ن کرده است. قانون کار می گويد: اگر 
کارفرمای اصلی طرح طبقه بندی داشته باشد، نیروهای 
پیمانی شرکت ثالث بايد تحت و ذيل طرح طبقه بندی 
اصلی قرار بگیرند و مش��مول همان طرح شمرده شده و 
حقوق شان متناسب با شرايط همان طرح افزايش يابد. 
در چنین شرايطی مناسبات حقوقی و مزدی و بیمه ای نیز 

میان کارفرما و پیمانکار بايد از همین قانون تبعیت کند. 
رحمتی ادامه داد: هدف پشت پرده پیمانکاران از دفاع از اين 

دستورالعمل اين است که کارگر مشمول سخت و زيان آور 
پس از دو س��ال پیگیری و دوندگی شايد به حقوق خود 
در زمینه بازنشستگی سخت و زيان آور برسد و در اين راه 
بسیاری ممکن است از خیر برخورداری از اين حق خويش 

نیز بگذرند و اين موضوع به نفع کارفرما و پیمانکار شود. 
اين فعال کارگری تاکید کرد: عجیب است که در موضوع 
اخراج کارگران و عدم نیاز آنان، اصل با خواست کارفرمای 
مادر و اصلی است و پیمانکار تنها مجری اوامر شرکت اصلی 
در زمینه روابط کار اخراج و خاتمه قرار داد است، اما وقتی 
صحبت از حقوق و پول و بیمه می شود، پیمانکار مسوول 
اصلی جلوه داده شده و کارفرمای پیمان سپار اصلی کنار 
می کش��د!  او با بیان اينکه کارفرمايان واقعی نیز نسبت 
به اين روند در ش��رکت های دولتی درباره پیمانکاری ها 
معترض هستند، گفت: شرکت های زيرمجموعه وزارت 
راه و شهرسازی، جهاد کشاورزی، نفت و.... که دولتی و 
خصولتی هستند، با اين اقدام در جايگاه برتری نسبت 
به بخش خصوصی فعال در حوزه های مش��ابه قرار 
گرفته و آن ها نیز قربانی اين رابطه می شوند. دولت نیز 
در اين مورد تعهد را از روی خود برمی دارد. اين درحالی 
است که پیمانکار نیز معمولا نمی تواند سالانه و ماهانه 
حق بیمه ۴ درصد را باتوجه به میزان آن پرداخت کند. 
لذا ما از دولت بعدی به طور جدی می خواهیم که اين 

دستورالعمل و رفتار ظالمانه را تغییر دهد. 

بساطپیمانکارانجمعشود
فتح الله بیات )ريیس اتحاديه کارگران پیمانی و قراردادی( 
نیز با انتقاد از کلیت وجودی پیمانکاری در پروژه های کشور، 
اظهار کرد: ما از مجلس ششم يعنی از دهه هفتاد درگیر 
موضوع ش��رکت های پیمانکاری هستیم. ما بارها اظهار 
کرديم که ش��رکت های پیمانکاری عمدتاً شرکت های 
خصولتی وابسته به دستگاه های پیمان سپار دولتی و در 
واقع واسطه و دلال هستند و جز آسان کردن راه بهره کشی 

از نیروها کارکردی ندارند. 
او افزود: متاسفانه در وزارت کار، کارفرما و پیمانکار گرامی تر 
داشته می شوند و بس��یاری از موارد حمايتی از کارگران 
پیمانی و امنیت ش��غلی آنان صورت نگرفته است. اين 
درحالی است که شرکت های پیمانی کاملا بی ثبات هستند 

و به راحتی کارگران را دچار مشکل می کنند. 
بیات با تاکید بر اينکه علاوه بر سخت و زيان آور، بیمه عادی 
کارگران پیمانی منظم رد نشده و سنوات آنان نیز در پايان 
دوره خدمت به درس��تی رد نمی شود، تاکید کرد: اينکه 
ما می گويیم واسطه ها بايد جمع شوند و قرارداد به جای 
پیمانکار با کارفرمای اصلی بايد بسته شود، به خاطر همین 
امر ضمانت اجرايی است که پیمانکاری ها فاقد آن هستند. 
دبیر اجرايی خانه کارگر شرق تهران تصريح کرد: همواره 
دولت به عنوان کارفرمای اصلی، شرکت های خصولتی ای 
را از میان بازنشستگان يا ساير نیروهای خود )يا مرتبط 

با خود( ايجاد می کند که اين ش��رکت های خصولتی به 
عنوان پیمانکار از امتیازاتی بهره مند شوند و از سوی ديگر، 
با پیروزی اين شرکت ها در مناقصه ها و مزايده ها، حقوق 
کارگران پیمانی آنها پايمال می شود. طبیعتا حامیان اين 
پیمانکاران نیز در دولت مشخص بوده و هستند. دولت به 
راحتی می تواند دست همه اين پیمانکاران متخلف را قطع 

کند، اما اين تعارض منافع مانع از حل مساله شده است. 
بیات در پايان تصريح کرد: ما از ريیس جمهور آينده انتظار 
داريم که به موضوع پیمانکاری ها به عنوان يکی از منافذ 
اصلی افزايش هزينه تولی��د و تضییع حقوق نیروی کار 
ورود کنند. بدون اراده دولت، نه مجلس می تواند مساله 
پیمانکاری را حل کند و نه اصلاحی در وضعیت کارگران 

پیمانی صورت می گیرد.
او افزود: ما بر اين باور هس��تیم که ريیس جمهور جديد 
بايد بساط ظلم پیمانکاران را به کلی برچیند. علاوه براين 
تعیین تکلیف امنیت شغلی کارگران دارای کار با ماهیت 
مستمر، دفاع از سه جانبه گرايی در دستمزد و تصمیمات 
و آزادی تشکل های کارگری، همه و همه برای کارگران 
ضروری اس��ت و ريی��س دولت و قوه مجري��ه به عنوان 
کارفرمای اصلی برای حفظ کرامت انسانی کارگران بايد 
ورود کند؛ زيرا بسیاری از نمايندگان مجلس به دلیل فشار 
سودجويان، ذی نفعان و پیمانکاران، تاکنون نتوانستند به 

اين خواسته های میلیون ها کارگر پیمانی کمک کنند.

گزارش

رويداد

با شروع به کار مجلس دوازدهم هنوز هم تکلیف تعطیلات 
۲ روزه نامشخص است. يک نماينده مجلس، گفت: در 
خصوص سرنوشت لايحه افزايش تعطیلات آخر هفته، 
بايد منتظر بود تا کمیسیون تخصصی تشکیل شود و اگر 
در کمیسیون تخصصی رفع اشکال شود لايحه به صحن 
می آيد. ريیس اتاق بازرگانی تهران روز گذشته خبر داد که 
نظر هیات عالی نظارت نه تنها مخالفت با تعطیلی شنبه 
که اساسا مخالف با افزايش تعطیلات آخر هفته بود. در 
اين هیات مورد تاکید قرار گرفت که پنجشنبه هم جزيی 
از تعطیلات رسمی کشور نیست؛ اما نمايندگان مجلس 
در گفت وگويی اين خبر را تکذيب کردند.  طی روزهای 
گذشته محمود نجفی عرب، ريیس اتاق بازرگانی تهران، 
گفت که نظر هیات عالی نظارت نه تنها مخالفت با تعطیلی 
شنبه که اساسا مخالف با افزايش تعطیلات هفتگی بود. 
همچنین مشخص شد که دولت سیزدهم نیز اصراری 
برای به نتیجه رساندن لايحه پیشنهادی خود ندارد. در 
اين هیات مورد تاکید قرار گرفت که پنجشنبه هم جزيی 
از تعطیلات رسمی کشور نیس��ت. اما اين خبر از سوی 

نمايندگان مجلس تکذيب شد.
 

بررسیلایحهبعدازتعطیلاتآخرهفته
در گفت وگويی اعلام شد که لايحه افزايش تعطیلات آخر 
هفته بعد از تشکیل کمیسیون های تخصصی مورد بررسی 
قرار می گیرد. بر اين اساس احتمالا اين لايحه يا اصلاح 

می شود يا نمايندگان بر مصوبه قبلی اصرار می کنند.
 سید  س��لمان ذاکر، نماينده ارومیه در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به لايحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مديريت 
خدمات کشوری گفت: در مجلس يازدهم ما بر تعطیلی 
جمعه و شنبه تاکید می کرديم و وظیفه ما بود که با توجه 
به کار کارشناسی که صورت گرفته بود؛ تعطیلات دو روزه 
را به تصويب برسانیم. بر اين اساس ما تعطیلات دو روزه 
را تصويب کرديم و لايحه را به شورای نگهبان فرستاديم.

 او با اشاره به ايراد مجمع تشخیص از لايحه اصلاح ماده 
۸۷ قانون مديريت خدمات کشوری تاکید کرد: شورای 
نگهبان و هی��ات عالی نظارت مجمع بايد اين لايحه را با 
سیاست های کلی نظام، قانون اساس��ی و شرع انطباق 
بدهند. با توجه به ايراد هیات عالی نظارت مجمع از لايحه 
افزايش تعطیلات آخر هفته، اين لايحه بايد به مجلس 

بیايد و مجددا بررسی شود.
 

پنجشنبهبهجایشنبه
اين نماينده مجلس خاطرنش��ان کرد: ممکن است در 
بررسی لايحه افزايش تعطیلات آخر هفته، دومین روز 
تعطیلات از شنبه به پنجش��نبه تغییر پیدا کند. اما در 
خص��وص افزايش تعطیلات آخر هفته ب��ه دو روز همه 
متفق القول   هستند.  ذاکر با تاکید بر اينکه مشکل ايراد 
لايحه افزايش تعطیلات آخر هفته، روز شنبه است، اظهار 
کرد: فکر نکنم کسی با افزايش تعطیلات آخر هفته به دو 
روز مشکلی داشته باشد و به نظر می رسد مساله روز دوم 
تعطیلی است.  او در خصوص ايراد هیات عالی نظارت مبنی 
بر اينکه اين لايحه نا عادلانه است، يادآور شد: اين ايرادات 
قابل اصلاح اس��ت. اينکه می گويند اين لايحه ناعادلانه 
است، درست اس��ت. بالاخره کارمند بانک و کارمندان 
بخش های خدماتی هم بايد تعطیل باشند. اما نیرو نداريم. 
بايد نیرو جذب کنیم تا اين تبعیض ها پديد نیايد. در اين 
شرايط يک عده تعطیل می شوند و يک عده بايد سرکار 
باشند. ذاکر گفت: از سوی ديگر بايد بخش خصوصی را 
تقويت کرد تا خلأ ها را پر کنند.  او در خصوص سرنوشت 
لايحه افزايش تعطیلات آخر هفت��ه اظهار کرد: لايحه 
افزايش تعطیلات آخر هفته باي��د در نهايت به مجلس 
بیايد. مجلس يا بايد بر اين لايحه اصرار يا آن را اصلاح کند.

اشکالاتلایحهقابلرفعاست
همچنین روح الله متفکر آزاد، نماينده تبريز و عضو هیات 

ريیس��ه مجلس درخصوص لايحه افزايش تعطیلات 
آخر هفته، تاکید کرد: هر آن چیزی که در مجلس قبل 
مصوب شده و به شورای نگهبان ارسال شده و از سوی 
اين شورا به هیات عالی نظارت مجمع ارسال شده است، 
قابلیت رفع ايراد در مجلس دوازده��م را دارد.  او ادامه 
داد: اما اگر لايحه يا طرحی در مجلس قبل نهايی نشده 
بود، ديگر قابلیت پیگیری نداشت و بايد از ابتدا بررسی 
می شد. اما لايحه افزايش تعطیلات آخر هفته مصوبه و 
خروجی مجلس يازدهم اس��ت و در مجلس دوازدهم 
قابلیت بررسی دارد. منتها بررسی آن نیازمند تشکیل 
کمیسیون است تا اشکالات گرفته شده در کمیسیون 
تخصصی بررسی شود و سپس به صحن علنی بیايد و به 
آن رای بدهیم.  اين عضو هیات ريیسه مجلس تاکید کرد: 
هر آن چیزی که در مجلس قبل مصوب شده و به شورای 
نگهبان و از سوی اين شورا به هیات عالی نظارت مجمع 
ارسال شده است، قابلیت رفع ايراد در مجلس دوازدهم 
را دارد.  او خاطرنش��ان کرد: اما اگر لايحه يا طرحی در 
مجلس قبل نهايی نش��ده بود ديگ��ر قابلیت پیگیری 
نداشت و بايد از ابتدا بررسی می شد. اما لايحه افزايش 
تعطیلات آخر هفته مصوبه و خروجی مجلس يازدهم 
است و در مجلس دوازدهم قابلیت بررسی دارد. منتها 
بررسی آن نیازمند تشکیل کمیسیون است تا اشکالات 
گرفته شده در کمیسیون تخصصی بررسی شود و سپس 
به صح��ن علنی بیايد و ب��ه آن رای بدهیم.  متفکر آزاد 
درخصوص سرنوشت لايحه افزايش تعطیلات آخر هفته، 
تاکید کرد: بايد منتظر بود تا کمیسیون تخصصی تشکیل 
شود و اگر در کمیسیون تخصصی رفع اشکال شود لايحه 
به صحن می آيد.  او با بیان اينکه از ارسال لايحه افزايش 
تعطیلات به مجلس بی اطلاع هستم، تصريح کرد: اگر 
لايحه افزايش تعطیلات آخر هفته از شورای نگهبان به 
مجلس ارسال ش��ود نیز تا زمان تشکیل کمیسیون ها 

کاری نمی توان انجام داد.

سرنوشت نامعلوم تعطیلات ۲ روزه در تایید و تکذیب ها
رویخطخبر

خبری از نشست شورایعالی کار نشد
عض��و کارگ��ری ش��ورايعالی کار از ع��دم 
برگ��زاری نشس��ت های ش��ورايعالی کار انتقاد 
ک��رد. محس��ن باق��ری، گف��ت: در فروردي��ن، 
ارديبهش��ت و خ��رداد، ش��ورايعالی کار برگ��زار 
نش��ده اس��ت، در حالی که براس��اس قانون بايد 
حداق��ل ماهی يکبار نشس��ت س��ه جانبه برگزار 
ش��ود؛ ضمن اينکه م��ا بارها درخواس��ت کرديم 
 نشس��ت هايی برای ترمی��م و اصلاح دس��تمزد

 ترتیب دهند. او با بیان اينکه علی رغم مطالبه گری، 
پاس��خی نگرفته اي��م؛ اضاف��ه می کن��د: هی��چ 
دعوت نامه ای به دست اعضای کارگری شورايعالی 
کار نرسیده است؛ گويا وزير کار و معاون روابط کار 
ايشان، اهتمامی برای عمل به قانون ندارند و برای 
سه جانبه گرايی ارزش قايل نیستند. به گفته اين 
عضو شورايعالی کار، اعضای کارگری شورايعالی 
کار همچنان آماده مذاکره برای ترمیم دس��تمزد 

سال جاری هس��تند منتها وزارت کار موضوع را 
جدی نمی گیرد. باقری افزود: دستمزد سال جاری 
که بدون امض��ای نماين��دگان کارگری تصويب 
و ابلاغ ش��ده بايد ترمیم ش��ود؛ ما انتظار داشتیم 
پیش از اينها به سر میز مذاکره بازگردند اما حتی 
جلس��ات عادی و قانونی ش��ورايعالی کار در سال 
جديد برگزار نشده است؛ پرسش اينجاست که اين 

بی قانونی تا کجا قرار است ادامه يابد؟ 

»شهریه« مدارس غیردولتی اعلام شد
معاون وزيرآموزش و پرورش از تعیین »شهريه« 
سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ مدارس غیردولتی 
خبر داد و گفت: ش��هريه اين مدارس متناسب با 
خدمات و شاخص های آموزشی و تربیتی مدارس 
و به صورت منطقه ای در کشور تعیین شده است.

احمد محمودزاده ب��ا بیان اينکه در ماده ۱۵ و ۱۶ 
قانون تاسیس مدارس و مراکز غیردولتی ساز وکار 
تعیین ش��هريه مشخص شده اس��ت گفت: بر اين 
اساس شورای نظارت مرکزی )آموزش و پرورش( 
الگ��وی تعیین ش��هريه را اعلام و اس��تان ها نیز با 
رعايت قانون نس��بت به تعیین شهريه با توجه به 

اين شاخص ها اقدام می کنند.
او با بیان اينکه طی دو سال گذشته بخشی از اين 
فرآيند اتفاق افتاده و در سال جاری نیز موفق شديم 
تا اين فرآيند را به صورت کامل در کشور اجرا کنیم 
افزود: در ماده ۱۵ اين قانون، هفت شاخص مربوط 
به تعیین شهريه ش��امل )تورم، موقعیت و فضای 
آموزشی، تجهیزات، فوق برنامه و...( مشخص است 

و بر اساس مصوبه امسال، میزان افزايش شهريه 
محمودزاده با بیان اينکه مدارس موظف هس��تند 

مطابق شهريه اعلامی در سامانه نسبت به پذيرش 
و ثبت نام دانش آموزان اقدام کنند افزود: مدارس 
در صورت عدم دسترس��ی و مش��اهده ش��هريه 
سامانه ای مکلف هس��تند تا در توافق با خانواده ها 
برابر ش��هريه س��ال قبل و به صورت علی الحساب 
ثبت نام دانش آموز را تا زمان ابلاغ نهايی ش��هريه 

انجام دهند. 
معاون وزيرآموزش و پ��رورش در خصوص میزان 
متغیرهای ش��هريه مدارس غیردولتی در س��ال 
تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ ادامه داد: نزديک به ۴۰ 
درصد شهريه های مدارس در کشور بین ۱۰ تا ۲۰ 

میلیون تومان برآورد شده است. همچنین حدود 
۳۴درصد ش��هريه های مدارس نیز بین۲۰ تا ۳۰ 
میلیون تومان تعیین شده که از اين میان شهريه 
حدود ۱۴درصد مدارس نیز بین ۳۰ تا ۴۰ میلیون 
تومان اعلام ش��د. اين در حالی است که شهريه ۶ 
درصد ديگر از مدارس کشور بین ۴۰ تا ۵۰ میلیون 
تومان است و ۲.۵ درصد مدارس نیز شهريه هايی 
بی��ن ۵۰ تا ۶۰ میلی��ون تومان خواهند داش��ت. 
محمودزاده با بیان اينکه ۱.۵ درصد ش��هريه های 
مدارس نیز بین ۶۰ تا ۷۰ میلیون تومان تعیین شد 
و در نمودار، نرخ شهريه کمتر از يک درصد مدارس 
بین ۷۰ تا ۸۰ میلیون تومان اس��ت گفت: شهريه 
حدود نیم درصد مدارس پس از بررسی و توافق در 
سامانه اعلام می شود. او با بیان اينکه دريافت هايی 
که در برخی از مدارس با عناوين آموزشگاهی انجام 
می پذيرد نیز براس��اس تفاهم های انجمن اولیاء و 
مربیان مدارس و مجوز برگزاری دوره های آموزشی 
اعم از زبان و ... در س��اعات غیردرسی و اختیاری 
است ،گفت: اين مبالغ نیز خارج از شمول شهريه 

اعلامی خواهد بود.

تامین انسولین قلمی برند طی چند هفته آتی
معاون وزير و ريیس سازمان غذا و دارو با اشاره به 
تولید انواع انسولین های قلمی در کشور، از تامین 
انسولین قلمی برند ظرف چند هفته آتی خبر داد. 
دکتر سیدحیدر محمدی با بیان اينکه با افزايش 
اقبال بیم��اران مبتلا به ديابت به انس��ولین های 
قلمی در سال های گذش��ته برای تامین اين نوع 
دارو کاملا وابس��ته به کش��ورهای ديگ��ر بوديم، 
افزود: در س��ال ه��ای اخیر با ورود ش��رکت های 
مختلف دانش بنیان به حوزه تولید انسولین های 
قلمی، امروز انواع انس��ولین های قلمی در کشور 
تولید می شود. در حال حاضر دو شرکت در حال 
تولید انسولین هستند و دو شرکت ديگر هم به آن 

اضافه می شوند.
اوخاطرنش��ان کرد: میزان تولید داخل انسولین 
قلمی هنوز در حد تامین بازار داخلی نیس��ت و به 

همین دلیل بخش��ی از انسولین های قلمی مورد 
نیاز بیماران از مسیر واردات تامین می شود.

معاون وزير بهداش��ت ب��ا بیان اينکه ب��ه  منظور 
حمايت از تولید داخل، س��هم بیش��تری از بازار 
به تولید داخل اختصاص دارد، گفت: متاس��فانه 

گاهی برخی پزش��کان ممکن اس��ت نوع خاصی 
از انس��ولین قلمی را تجويز کنند که برند خارجی 
باشد و به دلیل آنکه ما در راستای حمايت از تولید 
داخل، س��هم کمتری از بازار را به آنها اختصاص 
می دهیم تصور عدم دسترسی به وجود می آورد. 
ريیس سازمان غذا و دارو يادآور شد: اخیرا يکی از 
انسولین  های قلمی برند به دلیل مشکلات تولید 
در ش��رکت تولیدکنن��ده خارجی دچ��ار کمبود 
جهانی شده بود که طبق اقدامات صورت گرفته، 
ظرف چند هفته آينده کمبود انسولین قلمی برند 
نیز رفع خواهد شد. به گفته دکتر محمدی در حال 
حاض��ر نمونه داخلی تمامی انس��ولین ها در بازار 
موجود است و افراد می توانند با استفاده از سامانه 
تیتک داروی خ��ود را از نزديک تري��ن داروخانه 

تهیه کنند.


